

2022

中原文物

CULTURAL RELICS OF CENTRAL CHINA

双月刊(总第 225 期)



Q K 2 2 2 7 1 5 8

3



河南博物院
HENAN MUSEUM

中原文物

2022年第3期

双月刊(总第225期)

《中原文物》编辑委员会

主任 马萧林

副主任 张得水

委员(以姓氏笔画为序)

方 辉 史家珍 许 宏

朱岩石 江林昌 刘 毅

杜启明 陈星灿 苏荣誉

张得水 李 琴 杭 侃

郑 岩 武 瑩 顾万发

袁广阔 曹汉刚 韩国河

主编 马萧林

常务副主编 张得水

副主编 武 瑩

编辑部主任 武 瑩

编 辑 黄林纳 刘丁辉

英文编辑 张 莉

整体设计 韩 青

考古发现

宁夏隆德周家嘴头遗址仰韶文化陶窑发掘简报

/宁夏回族自治区文物考古研究所 隆德县文物管理所 / 4

陕西丰京大原村制陶作坊遗址两座西周陶窑的发掘

/中国社会科学院考古研究所丰镐队 / 16

湖北襄阳王家巷遗址周代制陶作坊遗存2013年发掘简报

/襄阳市文物考古研究所 / 28

先秦制陶手工业研究

中国史前陶器专业化生产的几点思考 / 李新伟 / 46

宁夏隆德周家嘴头遗址制陶模拟实验

/杨 剑 霍 耀 郭 梦 / 49

晋南地区新石器时代末期陶器制作技术 / 王小娟 / 58

陶器专业化大生产的民族考古学调查与研究 / 付永旭 / 67

转动装置与陶轮初识 / 邓玲玲 田 苗 / 78

考古与文物研究

虢子聃铜甗与虢国地望 / 王晓杰 / 92

故宫博物院藏秦汉金饼研究 / 张林杰 / 95

南阳淅川赵杰娃墓地M42农业生产画像砖考 / 柳玉东 李世晓 / 99

苏州虎丘路三国大墓墓主身份再考 / 程 义 陈秋歌 / 104

北魏平城时期定州地区金铜佛像小考 / 朴基宪 / 109

花瓷的产品及其年代考辨 / 徐华烽 / 116

文物保护与科技

郑州地区出土战国蜻蜓眼珠饰的无损分析及制作工艺初探

/李 曼 / 126

学术争鸣

三门峡出土空首布释地六则——兼谈平肩空首布的流通区域

/沈家慧 / 136

三门峡市陕州区出土空首布释文订补

/朱安祥 / 141



- Ningxia Institute of Cultural Relics and Archaeology, Longde County Bureau of Cultural Relics / 4
A preliminary report of the excavation of the Yangshao-culture kilns at the Zhoujiazuitou site, Longde, Ningxia
The Fenghao Team, CASS / 16
The excavation of two Western-Zhou Dynasty kilns at Dayuan village, Feng Capital
HuBei Xiangyang Municipal Institute of Cultural Relics and Archaeology / 28
The excavation of the Zhou-period pottery workshop at Wangjiaxiang, Xiangyang
LI Xinwei / 46
On the Standardization of Pottery Production in prehistoric China
YANG Jian and GUO Meng / 49
An experimental archaeology of the pottery making at the Zhoujiazuitou site, Longde
WANG Xiaojuan / 58
On the pottery techniques of the final Neolithic Age in the Jinnan area
FU Yongxu / 67
An ethnographic survey and research of pottery standardization
DENG Lingling and TIAN Miao / 78
A Preliminary Research on Rotary Instruments and the Potter's Wheel
WANG Xiaojie / 92
On the Luziyu Bronze yan and the location of the Lu state
ZHANG Linjie / 95
On the gold cakes of the Qin and Han periods in the Forbidden City Museum
LIU Yudong and LI Shixiao / 99
On the bricks of agricultural motifs from burial M42 of ZHAO Jiewa, CHENG Yi and CHEN Qiuge / 104
On the tomb occupant of the Huqiu burial of the three kingdoms at SuZhou
PIAO Jixian / 109
On the gold and bronze Buddhism statues from the Dingzhou area of the Pingcheng period
XU Huafeng / 116
On porcelain *hua* and its date
LI Man / 126
A non-destructive analysis of the Warring-States eye-beads unearthed in Zhengzhou and their manufacture techniques
SHEN Jiahui / 136
On the locations in the inscriptions on the spade-shaped coins from Sanmenxia
ZHU Anxiang / 141
A supplement of the inscriptions on the spade-shaped coins from the Shanzhou area, Sanmenxia

主管单位 河南博物院
主办单位 河南博物院
编辑出版 《中原文物》编辑部
地址 郑州市农业路8号
邮政编码 450002
E-mail zywwbm@163.com
电话 0371-63511062
刊数 双月刊
出版日期 2022年6月20日
印刷 河南瑞之光印刷股份有限公司
国内发行 郑州市邮政局报刊发行局
订购处 全国各地邮政局
国外发行 中国国际图书贸易总公司
(北京399信箱)

ISSN 1003-1731

A standard linear barcode is positioned vertically on the right side of the page. It consists of vertical black bars of varying widths on a white background. To the right of the main barcode is a smaller, separate vertical barcode.

9 771003 173220

ISSN1003-1731 CN41-1012/K

邮发代号：36-136 国外代号：BM308 国内定价：18.00 元

官方网站 <http://zyww.chnmus.net>